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社会工作专业培养方案

武汉科技大学培养方案

Curriculum for Undergraduate of Social Work Major

院教学指导委员主任

（院长）

学院分管教学

（副院长）

审核人

（专业责任教授负责人）
执笔人

一、培养目标

本专业培养德、智、体、美全面发展，掌握社会工作理论基础知识和相关知识，具备从事社会工作

的综合素质与能力，能在民政、劳动、社会保障和卫生部门及工会、青年、妇女等社会组织，以及其它

社会福利、社会服务与公益团体和机构，从事社会行政管理、社区发展与管理、社会工作服务、评估与

研究等工作的应用型高级专门人才。期待毕业生五年左右达到以下目标:

1、本专业学生应具备社会工作的价值理念和专业伦理，掌握社会工作基础知识、基本理论及相关知

识，掌握社会工作主要方法和技能，并具备从事社会工作实践的能力和结合我国实际的创新能力。

2、能够独立开展社区社会工作、个案工作、小组工作、人力资源管理、社会福利、社会保障、社会

治理与社会建设等与社会工作相关的工作,可以在政府社会建设、社会管理、民政部门、NGO组织、企事

业单位、福利慈善机构、社会公益团体、卫生保健、心理咨询、社区管理服务机构中就业；

3、能够在从事社会工作实务或管理工作中形成较好的工作能力和开展服务的素养，具备扎实宽泛的

社会学、管理学等人文社会学科的基础知识，成为复合型人才;

4、具备专业学科知识和科学研究方法，并能融会贯通，用于指导未来的学习和实践,并具备求真务

实的创新开拓精神并有能力服务社会，能有效运用所学专业知识开展社会实践，能掌握社会统计、社会

分析、社会调查的基本方法。

Ⅰ.Training Objectives

This major cultivates the all-round development of morality, intelligence, body and beauty, masters the basic 

knowledge and relevant knowledge of social work theory, and possesses the comprehensive quality and ability to 

engage in social work. It can be in the civil affairs, labor, social security and health departments and trade unions, 

youth, women. Such as social organizations, as well as other social welfare, social services and public welfare 

groups and institutions, engaged in social administration, community development and management, social work 

services, assessment and research, and other applied high-level professionals. Graduates are expected to achieve 

the following goals within five years:

1. Students of this major should have the values and professional ethics of social work, master the basic 

knowledge of social work, basic theories and related knowledge, master the main methods and skills of social 

work, and have the ability to engage in social work practice and the innovation in combination with China's 

reality. ability.

2. Being able to independently carry out social work related work such as community social work, case 
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work, group work, human resource management, social welfare, social security, social governance and social 

construction, which can be used in government social construction, social management, civil affairs departments, 

Employment in NGO organizations, enterprises and institutions, welfare charities, social welfare organizations, 

health care, psychological counseling, and community management services;

3. Be able to form a good working ability and service quality in social work practice or management work, 

and have a solid and broad basic knowledge of humanities and social sciences such as sociology and management, 

and become a compound talent;

4. Have professional subject knowledge and scientific research methods, and can be integrated to guide 

future learning and practice, and have the spirit of seeking truth and pragmatic innovation and ability to serve the 

society, and can effectively use the professional knowledge to carry out social practice. Can master the basic 

methods of social statistics, social analysis, and social surveys.

二、毕业要求

1、熟悉国家有关政策、法律和法规，特别是同社会工作有关的内容，应完整准确地掌握马克思主义

基本原理，熟练掌握社会工作的基本理论、方法和知识，了解社会学的理念和方法；掌握社会调查研究

的技能，具有较强的社会工作能力。

2、具备健全的人格和良好的职业精神，拥有基本的职业道德和职业品质，能在社会工作领域普及主

流的专业价值和理念，具有强烈的事业心，敬职、爱岗，有高度的责任感。

3、系统掌握社会工作的理论和方法，具备开展社会工作实务的能力，能胜任司法矫正、学校与青少

年、城市与社区管理、社会救济、社会福利服务、社会公益慈善事业方面的工作。

4、了解和掌握社会工作相关的知识，包括社会学、心理学、生物医学、统计学、法学、伦理学等，

具备良好的人文精神和科学研究素养，具有良好的社会行为能力。

5、掌握社会调查与研究的基本方法与技能，具备运用现代信息技术获取相关信息并进行分析和处理

的能力，具备较强的自主学习和终生学习能力，掌握自我探索的技巧。

6、养成团结与协作精神，具有科学态度、批判和创新思维、集体主义精神，具有较强的学习能力、

写作能力、语言表达能力、沟通能力、熟练运用外语进行跨文化交流能力。

Ⅱ.The knowledge and ability obtained by graduate

1. Familiar with relevant national policies, laws and regulations, especially those related to social work, 

should fully and accurately grasp the basic principles of Marxism, master the basic theories, methods and 

knowledge of social work, understand the concepts and methods of sociology; The research and research skills 

have strong social work ability.

2. With a sound personality and a good professional spirit, with basic professional ethics and professional 

quality, can popularize mainstream professional values and ideas in the field of social work, with a strong sense of 

professionalism, respect, love, and a high sense of responsibility.

3. The system masters the theory and methods of social work, and has the ability to carry out social work 

practices. It can be competent for judicial correction, schools and youth, urban and community management, 

social relief, social welfare services, and social charity.

4. Understand and master the knowledge related to social work, including sociology, psychology, 

biomedicine, statistics, law, ethics, etc., have a good humanistic spirit and scientific research, and have good social 

behavior.

5. Master the basic methods and skills of social investigation and research, possess the ability to use modern 
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information technology to obtain relevant information and analyze and process it. It has strong self-learning and 

lifelong learning ability, and masters self-exploration skills.

6. Develop a spirit of unity and collaboration, with a scientific attitude, critical and innovative thinking, 

collectivism, strong learning ability, writing ability, language expression ability, communication ability, 

proficiency in foreign language for cross-cultural communication.

附：培养目标实现矩阵

Intellectual Requirements Realization Matrix

三、专业主干课程

社会学概论、社会保障学、公共管理学、社会工作导论、社会工作实务、社会工作伦理、人类行为

与社会环境、社会工作法规与政策、社会调查与方法、个案工作、小组工作、社区管理概论。

III.Core Courses and Characteristic Courses

Introduction to Sociology,Theory of Social Security, Sociology of Organization, the Introduction of Social 

Work, Social Work Practice,  The Ethics of Social Work, The Social Environment and Human Behavior 

Legislation and Policy of Social Work,Social Survey and Methods,Labor Economics,Social Cases Work,Social 

Group Work,Community Management etc.

四、基本学制：四年

IV.Recommended length of the program: 4 years 

五、授予学位：法学学士

V.Degree: Bachelor of  Low

六、毕业学分要求：175学分



七、学时学分比例

1、必修选修学分比例

2、实践教学环节学分比例
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Ⅵ. Credits required for graduation：175 credits
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八、毕业要求实现矩阵

Ⅷ.Graduation Realization Matrix
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十、教学环节设置及学分分布表                                                               

Ⅹ、Offered Course and Distribution of Academic Credits
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Offered Course and Distribution of Academic Credits
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